
P r o t o k ó ł
11. posiedzenia 2. sesyi VII. peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 8. lutego 1897 r.

Początek posiedzenia o godz. 10 min. 
50 przed południem.

Przew odniczący: M arszałek krajowy
J. E. Stanisław hr. Badeni.

Sekre tarze: Modest Karatnicki,  S tan i
sław  Niezabitowski, Mieczysław Urbański.

Obecnych posłów 123.

Ze strony c. k. R z ą d u : c. k. Radca 
dw oru W łodzimierz hr. Łoś.

Marszałek konstatu je  dostateczną ilość 
posłów i otwiera posiedzenie.

Marszałek oznajmia, źe protokół dzie
wiątego posiedzenia uważa za przyjęty, 
gdyż nie wniesiono przeciw niemu żadnych 
z a rz u tó w ; protokół dziesiątego posiedzenia 
złożony je s t  w biurze sejmowem do przej
rzenia.

Sekretarz  p. Urbański odczytuje spis 
petycyj wniesionych po dzień 8 lutego 
1897 r . ; które przydzielono następującym 
komisyom :

Kom isyi prawniczej Ls.: 2259.

Wydziałowi krajowem u Ls. 2260, 2263, 
2264, 2265, 2266, 2267, 2268, 2273, 2274, 
2275, 2276, 2289, 2364, 2365, 2366, 2367, 
2368, 2369, 2371.

Komisyi administracyjnej Ls.: 2261.

Komisyi szkolnej Ls.: 2262, 2269, 2270, 
2271, 2272, 2288, 2341, 2362, 2363.

Komisyi petycyjnej Ls.: 2277.

Komisyi gminnej Ls.: 2278, 2279, 2280,
2281, 2282, 2291, 2292, 2293, 2394, 2295,
2296, 2297, 2298, 2299, 2300, 2301, 2302,
2303, 2304, 2305, 2306, 2307, 2308, 2309,
2310, 2311, 2312, 2313, 2314, 2315, 2316,
2317, 2318, 2319, 2320, 2321, 2322, 2323,
2324, 2325, 2326, 2327, 2328, 2329, 2330,
2331, 2332, 2333, 2334, 2335, 2336, 2337,
2338, 2339, 2340, 2342, 2343, 2344, 2345,
2346, 2347, 2348, 2349, 2350, 2351, 2352,
2353 2354, 2355, 2356, 2357.

Komisyi drogowej Ls.: 2283, 2284,2285, 
2286.

Komisyi przemysłowej Ls.: 2287.

Komisyi gospodarstwa kraj. L s . :  2290.

Podczas odczytywania spisu petycyi 
obejmuje przewodnictwo Zastępca Marszał
ka krajowego J E .  ks. kardynał-m etropolita  
Dr. Sylwester Sembratowicz.

Po odczytaniu spisu petycyj przemawia 
ze swego miejsca poselskiego JE .  M arsza
łek krajowy Stanisław  hr. Badeni i stawia 
imieniem W ydziału krajowego następujący 
wniosek naglący:
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Celem uczczenia jubileuszu 50-letniego 
panowania Najmiłościwszego Cesarza i Kró la  
F ran c iszk a  Józefa  I. Sejm krajowy p o s ta 
nawia :

1) W ybudować w Krakowie kosztem 
kraju i oddać na  w łasność c. k. Skarbu 
wojskowego nowe budynki i zakłady dla 
c. k. wojska, a to w tych rozm iarach, j a 
kich potrzeba dla obecnej załogi i zakładów 
wojskowych pomieszczonych w zabudow a
niach zamkowych na W awelu.

Po zupełnem opróżnieniu w ten  spo
sób W awelu, złoży Sejm u stóp T ronu  po
now ną prośbę, by Najjaśniejszy P an  zamek 
Wawelski w Swe posiadanie objąć raczył.

Z arazem  Sejm wyznaczać będzie co 
roku w budżecie odpowiednią sumę na od
budowanie zamku Królewskiego na W a 
welu.

2) Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
by w celu wykonania powyższej uchwały, 
poczynił bezzwłocznie potrzebne kroki tak, 
aby budowa nowych budynków wojskowych 
w r. 1898 się rozpoczęła i aby przedłożył 
przy preliminarzu na r. 1898 odpowiednie 
wnioski finansowe.

Po odczytaniu pierwszych słów powyż
szego wniosku posłowie powstają  i dopiero 
po odczytaniu wniosku zajmują swe miejsca.

M arszałek  przemawia dalej.

W  rozprawie nad nagłością wniosku 
przemawia p. Okuniewski.

Izb a  uchw ala nagłość wniosku, a Z a 
stępca M arszałka kraj. JE .  ks. kardynał 
Sembratowicz konstatuje, iż uchw ała za
padła  jednomyślnie.

Następnie uchwala Izb a  powyższy w nio
sek postawiony przez J .  E. Marszałka k r a 
jowego S lanisława hr. Badeniego imieniem 
W ydziału  krajowego

Izba przyjmuje powyższą uchw ałę dłu- 
gotrwałemi oklaskami

Wysoki Sejm raczy uchwalić: Marszałek krajowy J .  E. S tanisław hr. 
Badeni obejmuje napow rót przewodnictwo.

Izba  przystępuje do porządku dzien
nego, którego pierwszym punktem  j e s t :

P ierw sze  czytanie wniosku posła M a
łachowskiego w przedmiocie us taw odaw 
czego uregulowania opieki nad ubogimi.

P rzem aw ia  p. M ałachowski uzasad n ia 
jąc  swój wniosek, a pod względem formal
nym wnosi przekazanie tego wniosku ko- 
misyi prawniczej.

Izb a  uchw ala ten wniosek bez roz
prawy.

N a s tę p u je :

Pierwsze czytanie wniosku posła M a
łachowskiego o nadanie gminie m iasta L w o 
w a praw a poboru opłat gminnych od p rz e 
niesienia własności nieruchomości i od 
spadków na  rzecz miejscowego funduszu 
ubogich.

Przem awia p. Małachowski uzasadnia
jąc  swój wniosek a pod względem form al
nym wnosi przekazanie tego wniosku ko- 
misyi prawniczej.

Izba  uchwala ten wniosek bez roz
prawy.

N as tęp u je :

P ierwsze czytanie wniosku posła  M a
łachowskiego o zmianę §§. 8 5 ,  89., 90 i 92 
ustawy kraj. z 14. października 1870 n a d a 
jącej s ta tu t  miastu Lw ow u

Przem awia p. M ałachowski uzasadn ia
jąc  swój wniosek, a pod względom formal
nym wnosi przekazanie tego wniosku ko- 
misyi gminnej.

Izba  uchwala ten wniosek bez roz
prawy.

Przed  przystąpieniem  do dr izego p o 
rządku dziennego M arszałek zawiadam ia 
Izbę, iż na porządku dziennym jutrzejszego 
(9 lutego 1897) posiedzenia umieści projekt 
ustawy urządzającej stosunki prawne szpitali
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powszechnych i publicznych, zaś na po
rządku dziennym środowego (10 lutego 1897) 
posiedzenia zam ierza  umieścić projekt u- 
stawy drogowej.

Następuje :

Sprawozdanie  komisyi budżetowej o zam 
knięciu rachunków galic. funduszu propina- 
cyjnego za rok 1895 i o preliminarzu tego 
funduszu na rok 1897.

Sprawozdawca p. Skałkowski uwolnio
ny na wniosek sekre tarza  p. Urbańskiego 
od czytania sprawozdania, odczytuje na- 
s tępujący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Sprawozdanie c. k. Dyrekcyi galicyj
skiego fuduszu propinacyjnego z czynności 
za r. 1895 przyjmuje Sejm do wiadomości 
i wyraża Dyrekcyi swoje uznanie.

Izba uchwala powyższy wniosek ko
misyi bez rozprawy.

Spraw ozdaw ca c z y ta :

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

Zamknięcie rachunków  galicyjskiego 
funduszu propinacyjnego za r. 1895 przyj
muje Sejm do wiadomości i rachunki te 
zatwierdza.

Izba bez rozprawy uchw ala powyższy 
wniosek komisyi.

Marszałek otwiera rozprawę ogólną 
nad prelim inarzam i funduszów propinacyj- 
nych na r. 1897.

W rozpraw ie ogólnej nikt głosu nie 
żąda, Izba  przystępuje więc do rozprawy 
szczegółowej.

Spraw ozdaw ca czyta:

Komisya budżetowa wnosi zatem :

w ysoki Sejm raczy uchwalić następu
jący budżet dochodów i wydatków galicyj
skiego funduszu propinacyjnego ogólnego 
na r. 1897.

D o c h o d y :

Poz. 1. czynsze propinacyjne o 780.000 zł.
„ 2. opłaty od szynkarzy 195.000 „
* 3 ł „ „ zakładania

gorzelń . — „
„ 4. grzywny . . 3.500 „
„ 5. ze sprzedaży skonsfi-

skowanych p rzed 
miotów . 20 *

„ 6 odsetki zwłoki . 10.000 „
„ 7. subwencya rządow a 891.129 „
„ 8. odsetki od lokacyi

kapitałów z docho
dów bieżącyrh

9. rozmaite
10.000
1.000

razem  . 4,890.049

Izba  uchw ala bez rozprawy powyższe 
dochody zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czy ta :

W y d a t k i :

Poz. 1. wypłata wylosowa
nych obligacyi . 1,841.700 zł.

„ 2. wypłata kuponów . 2,028.253 ,,
„ 3. prowizye bankowe . 3.200 „
„ 4. należytości s tem plo

we . . . . 2.700 „
* 5. podatek dochodowy 553.880 „
„ 6. podatek zarobkowy . 60 „

razem  . 4,429.893 zł.
Nadwyżka dochodów 460.756 zł.

Izba  uchwala bez rozprawy powyższe 
wydatki zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca c z y ta :

Komisya budżetowa wnosi za tem :

W ysoki Sejm raczy uchwalić n a s tęp u 
jący budżet galicyjskiego funduszu propi
nacyjnego zasobowego na r. 1897:

D o c h o d y :  

Poz. 1. odsetki
W y d a t k i ..........................................

64.909 zł.

Izba  uchwala bez rozprawy powyższy 
budżet gal. funduszu propinacyjnego zaso
bowego zgodnie z wnioskiem komisyi.
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Wnosi przeto komisya budżetowa:

W ysoki Sejm raczy uchwalić n a s tęp u 
jący budżet dochodów i wydatków galicyj
skiego funduszu propinacyjnego rezerw ow e
go na r. 1897.:

D o c h o d y :

Poz. 1. odsetki od kapitałów 2 5 1536  zł.

Izba  uchwala bez rozprawy powyższe 
dochody zgodnie z wnioskiem komisyi.

Sprawozdawca czyta:

W y d a t k i :

Poz. 1. płace urzędników . 27.760 zł
„ 2 „ sług . . 939 „
„ 3. adjuta . . . 800 „
„ 4. dyurna . . 14 593 „
„ 5. ryczałt do skarbu pań

stwa na  koszta u trzy
m ania kasy . . 10.000 „

„ 6. czynsze najm u . . 2.500 „
„ 7. koszta  adm inistracyi

powiatowej . . 27.000 „
8. dyety i koszta podró

ży członków Dyrekcyi 1.000 „
„ 9 potrzeby kancelaryjne 3 000 „
„ 10. koszta zarządu . . 1.000 „
„ 1 1 .  „ sądowe . . 600 „
„ 12. rem uneracye i ro z m a 

ite nieprzewidziane 
wydatki . . . 10.000 „

razem . 99.192 zł.

Nadwryżka dochodów 152.344 zł.

Izba uchwala bez rozprawy powyższe 
dochody zgodnie z wnioskiem komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi gospodarstwa 
krajowego w przedmiocie wniosku posła 
Mycielskiego o urządzenie w zachodniej 
części k raju  targowicy na  bydło opasowe.

Spraw ozdaw ca p. Brykczyóski uwolniony 
od czytania sprawozdania, odczytuje nastę
pujący wniosek komisyi:

Sprawozdawca czyta:

1) Sejm poleca W ydziałowi krajow em u 
wdrożenie rokowań z c. k. R ządem  w celu 
usunięcia pozporządzeń Magistratu  w iedeń
skiego, utrudniających handel bydłem opa- 
sowem na targowicy w St. Marx.

2) Sejm poleca W ydziałowi krajowe
mu, aby po wysłuchaniu opinii komisyi ro l
niczej i znanych producentów bydła o p a 
sowego w kraju, p rzeprow adził  wszech
stronne badania, o ile zaprowadzenie t a r 
gowicy na zachodnich krańcach  kraju  przy
czyniłoby się do ułatw ienia  handlu bydłem 
opasowem i o wyniku tych badań zdał sprawę 
na najbliższej sesyi sejmowej z odpow ie
dnim wnioskiem.

Izba  uchwala powyższy wniosek komi
syi bez rozprawy, głosując nad każdym p u n 
ktem tegoż wniosku oddzielnie.

Sprawozdawca oznajmia, iż uchwałą 
tą, zała tw ioną została petycya Ls. 1804 
Stryjsko-żydaczowskiego oddziału gal. To- 
warz. gospodarskiego w Stryju w tej sp ra 
wie wniesiona.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi gospodarstwa 
krajowego o przedłożeniu W ydziału kra jo 
wego w przedmiocie założenia szkoły sa 
downiczej we wschodniej części kraju.

Sprawozdawca p. W achn ian in  uw ol
niony na wniosek sekre ta rza  p. Ubańskiego 
od czytania sprawozdania, odczytuje nastę
pujący wniosek Komisyi :

Wysoki Sejm raczy uchwalic:

Sejm, uznając potrzebę założenia szkoły 
sadwniczej -  względnie są d o w n ic z o -w a 
rzywnej -  w południowo-wschodniej części 
kraju, poleca Wydziałowi krajowemu, aby 
zbadał dokładnie, w której miejscowości 
szkoła taka powstaćby mogła i \* yniki tych 
badań wraz z projektem sta tu tu  organiza
cyjnego , obliczeniem kosztów założenia 
i rocznego utrzymania tej szkoły przedłożył 
na najbliższej sesyi sejmowej.

Wysoki Sejm raczy uchw alić:
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Izbu uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek Komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie  komisyi gospodarstwa 
krajowego o przedłożeniu Wydziału krajo
wego w przedmiocie tępienia myszy pol
nych.

Sprawozdawca p. Theodorowicz uwol
niony na wniosek sekre tarza  p. Urbańskiego 
od czytania sprawozdania, odczytuje nas tę 
pujący wniosek K o m isy i :

Wysoki Sejm raczy uchw alić:
1) Sejm przyjmuje do wiadomości sp ra

wozdanie W ydziału krajowego o akcyi tę 
pienia myszy polnych w r. 1896.

2) Sejm otwiera Wydziałowi krajowemu 
kredyt na rok 1897. w kwocie 4.000 złr na 
pokrycie kosztów tępienia myszy polnych 
i w staw ia tę kwotę do rubryki XV. budżetu 
krajowego na rok 1897.

3) Sejm poleca Wydziałowi krajowemu, 
aby poczynił u c. k. Rządu starania, iżby 
Skarb Państw a przyczynił się w r. 1897. 
tą  sam a kwotą jak  kraj, do p rzeprow adze
nia akcyi tępienia myszy polnych, z której 
to subwencyi zakupiony zarazek w krajowej 
pracowni bakteryologicznej przy c. k. szkole 
wererynaryjnej we Lwowie, byłby udzielany 
gminom wiejskim do użytku bezpłatnie.

4) Sejm wzywa c. k. Rząd, aby rozpo
rządzenie  c. k. Namiestnictwa z dnia 17. 
kwietnia 1896 r. 1. 28.059 (Dz. u. kraj. Nr. 
20.) było w przyszłości co roku we właści
wym czasie podawane przez Zwierzchności 
tak w gminach, jako też i na obszarach 
dworskich do szerszej wiadomości, a p rze
pisy powyższego rozporządzenia, aby były 
jak  najściślej przestrzegane.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek Komisyi, głosując nad każdym pun
ktem tegoż wniosku oddzielnie.

N astępuje ;

Sprawozdanie  komisyi gospodarstwa 
krajowego o krajowej szkole średniej gospo
darstwa lasowego.

Spraw zdaw ca p. Zamoyski uwolniony 
na wniosek sekretarza p. Urbańskiego od 
czytania sprawozdania, odczytuje nas tępu 
jący wniosek Komisyi.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

1) Sejm przyjmuje do wiadomości sp ra 
wozdanie Wydziału krajowego o szkole ś re 

dniej gospodarstwa lasowego.
2) Sejm powiększa etat stałych nau- 

uczycieli szkoły gospodarstwa lasowego we 
Lwowie, ustanowiony uchwałą z dnia 16. 
m aja 1892. roku o jedną  systemizowaną 
posadę nauczyciela-adjunkta  z płacą 1000 fi. 
rocznie i 300 fi. dodatku aktywalnego (na 
pomieszkanie) tudzież z praw em  do pięciu 
dodatków pięcioletnich po 150 fl. każdy.

Sejm wzywa c. k. Rząd, aby przepisy, 
obowiązujące co do kwalifikacy, w ym aga
nych co do egzaminu na c. k. Zarządców 
lasowych, zmienił w tym kierunku, by 
ukończeni uczniowie krajowej szkoły go
spodarstw a lasowego mogli być dopuszczani 
do składania  tego egzaminu i mieli możność 
sk ładania  go nie w Wiedniu, ale we Lwowie.

Izba uchw ala bez rozprawy powyższy 
wniosek Komisyi, głosując nad każdym p u n 
ktem tegoż wniosku oddzielnie.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
o sprawozdaniu Wydziału krajowego z czyn
ności w zakresie spraw przemysłowych 
(Przemysłowe szkoły uzupełniąjące).

Sprawozdawca p. Rotter uwolniony na 
wniosek sekre tarza  p. Urbańskiego od czy
tania sprawozdania, odczytuje następujący 
wniosek K o m isy i :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

I. Sejm przyjmuje sprawozdanie W y 
działu krajowego z działalności na polu 
szkół przemysłowych uzupełniających do 
wiadomości.

II. Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby sp o 
wodował władze przemysłowe pierwszej 
instancyi do najenergiczniejszego zastoso
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wania §. 96 ustawy przemysłowej, w myśl 
którego majstrowie u trzym yw ać mają do
k ładne wykazy młodocianego personalu ro 
botniczego, zatrudnionego w ich w arsz ta 
tach, a objętego obowiązkiem uczęszczania  
do uzupełniającej szkoły przemysłowej.

I I I .  Sejm wzywa c. k. Rząd, ażeby po
nownie polecił władzom przemysłowym 
pierwszej instancyi, iżby przynaglały maj 
strów do regularnego posyłania term inatorów 
na uzupełniającą naukę przemysłową.

W  rozprawie ogólnej p rzem aw ia p. Me- 
runowicz i s tawia następujący dodatkowy 
wniosek :

IV. Poleca się Wydziałowi krajowemu, 
ażeby przy pomocy Komisyi krajowej dla 
spraw przemysłowych, zaopiekował się za 
k ładaniem  w kraju naszym szkół uzupeł 
niających o kierunku handlowym i ażeby 
s ta ra ł  się wyjednać na ten cel znaczniejszy 
zasiłek ze Skarbu Państwa.

Izba  popiera ten wniosek.

Po zamknięciu rozprawy przem awia 
p. sprawozdawca.

Izba  uchwala powyższy wniosek K o
misyi, głosując nad każdym punktem  tegoż 
wniosku oddzielnie.

Następnie uchwala Izba bez rozprawy 
dodatkowy wniosek p M erunowicza.

N as tęp u je :

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
z petycyi Tow arzystw a tkackiego w Gli
n ianach o udzielenie zasiłku w wysokości 
1800 złr. w celu zakupna wzorów, m a
szyny do strzyżenia dywanów jak  również 
w arsztatów  potrzebnych do wyrobu mate- 
ryj jedw abnych.

Spraw ozdaw ca p. Źardecki odczytuje 
sprawozdanie Komisyi, zakończone n as tę 
pującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchw alić :

Sejm przekazuje W ydziałowi krajow e
mu petycyę Tow arzystw a  tkackiego w Gli
nianach o udzielenie zasiłku w wysokości

1800 złr. do zbadania  i możliwego uwzglę
dnienia.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek Komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi przemysłowej 
z petycyi Stowarzyszenia rękodzielników 
i przemysłowców w Nowym Targu  o zwol
nienie od obowiązku p łacenia  zasiłku rocz
nie po 50 złr. na cel u trzym ania  uzupeł
niającej szkoły przemysłowej.

Spraw ozdaw ca p. Żardecki odczytuje 
sprawozdanie  Komisyi, zakończone nastę- 
pującam wnioskiem :

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

Petycyę rękodzielników i p rzem ysłow 
ców w Nowym Targu do Ls. 103. odstę
puje Sejm W ydziałowi krajowemu do zb a 
dania i odpowiedniego załatwienia.

Izba  uchw ala bez rozpraw y powyższy 
wniosek Komisyi.

Następuje sprawozdanie komisyi p e ty 
cyjnej o prośbie gminy wsi Grochówce 
wniesionej do Wysokiego Sejmu o wezwą 
nie Wysokiego Rządu, by koszta połączone 
z uzyskaniem konsensu budowlanego w r e -  
jonie fortecznym, pokrywał Skarb Państwa.

Spraw ozdaw ca p. Słotwiński odczytuje 
sprawozdanie Komisyi, zakończone n a s tę 
pującym wniosk iem :

Wysoki Sejm raczy uchw alić :

I. Sejm ponawia swoje wTezwanie z d. 
4. lutego 1895. wystosywane do Wysokiego 
Rządu o przeprowadzenie reformy przepi
sów o udzielaniu konsensów budowlanych 
w rejonach fortecznych, jakoteż o złago
dzenie surowego wykonywania tych p rze 
pisów, mianowicie, by plany budowli, p o 
trzebne dla celów wojskowych przez o r 
gany państwowe były sporządzane. Nastę
pnie z uwagi, że w pojedynczych wypadkach 
przyczyną powiększenia kosztów połączo
nych z uzyskaniem konsensu na budowę
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w rejonie fortecznym, może być nieznajo
mość odnośnych przepisów, albo też nie. 
udolne sporządzanie podań i dokumentów 
potrzebnych, z uwagi dalej, że Wydziały 
powiatowe względnie urzędnicy Rad pow ia
towych mogliby, bez uszczerbku dla innych 
agend, w sp raw ach  dotyczących konsensów 
budowlanych w rejonie fortecznym, być 
ludności włościańskiej poradą  i czynem 
skutecznie pomocnymi, co niewątpliwie przy
czyniłoby się do zwiększenia zaufania do 
W ydziałów powiatowych, Komisy a petycyjna 
w n o s i :

W ysoki Sejm raczy uchw alić :

II .  Petycyę mieszkańców Grochówce 
z dnia 29. stycznia 1897. L. 973 udziela 
się Wydziałowi krajow em u z poleceniem 
zalecenia  W ydziałowi pow. w Przemyślu, 
by w spraw ach dotyczących uzyskania kon- 
sensu budowlanego w rejonie fortecznym 
ludności włościańskiej poradą, a wedle m o
żności i czynnie był pomocnym.

Izba  uchwala bez rozpraw y powyższy 
wniosok Komisyi, głosując nad każdym 
punktem tegoż wniosku oddzielnie.

N a s tę p u je :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
tycyi p. J a n a  T erl ik iew icza , dyetaryusza 
oddziału rachunkowego o veniam  aetatis

Sprąwozdawca p. d ’A bancourt odczy
tuje sprawozdanie  komisyi, zakończone n a 
stępującym wnioskiem :

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

P. Janow i Terlikiewieżowi udziela się 
dyspensy z powodu przekroczenia wieku 
normalnego do uzyskania stałej posady 
w oddziale rachunkow ym  W ydziału k ra jo
wego wymaganego.

Izba uchwala powyższy wniosek K o 
misyi bez rozprawy.

N astępuje :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
tycyi p. S tanis ław a Nowakowskiego p rak ty 

kanta  rachunkowego Wydziału krajowego 
o veniam studiorum.

Sprawozdawca p. d ’Abancourt odczy
tuje sprawozdanie  komisyi, zakończone na 
s tępującym w n io sk iem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

P. Stanisławowi Nowakowskiemu p r a 
ktykantowi rachunkow em u udziela się dy
spensy od obowiązku złożenia egzaminu 
z rachunkowości, wymaganego do u z y sk a 
nia stałej posady urzędnika w oddziale r a 
chunkowym W ydziału krajowego.

Izba uchwala powyższy wniosek ko
misyi bez rozprawy.

N astępuje :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej 
w przedmiocie udzielenia Mikołajowi Czaj
kowskiemu inżynierowt adjunktowi oddziału 
techniczno drogowego veniam studiorum.

Spraw ozdaw ca p. d’A bancourt odczy
tuje sprawozdanie komisyi. zakońcżone na- 
stępującym wnioskiem komisyi.

Wysoki Sejm raczy u c h w a l ić :

Peten tow i p. Mikołajowi Czajkowskie
mu udziela się dyspensy od studyów tech 
nicznych, potrzebnych do uzyskania stabi- 
lizacyi na posadzie inżyniera adjunkta  o d 
działu techniczno-drogowego.

Izba  bez rozprawy uchwala powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej 
w przedmiocie udzielenia p. Feliksow i W i
dy, konduktorowi dróg krajowych veniam 
studiorum.

Sprawozdawca p. d’A bancourt odczy
tuje sprawozdanie  komisyi, zakończone n a 
stępującym  wnioskiem k o m isy i:
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P eten ta  p. Feliksa W idy uwaln ia  się 
od obowiązku uzupełnienia studyów potrze
bnych do uzyskania stałej posady u rzę
dnika w oddziale rachunkow ym  W ydziału 
krajowego

Izba  uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej 
w przedmiocie udzielenia veniam aetatis 
M aurycemu Salutryńskiemu, prow. asys ten
towi manipul. w kraj. biurze kolejowem.

Sprawozdawca p. d’A bancourt odczy
tuje sprawozdanie komisyi, zakończone n a 
stępującym wnioskiem komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

P. M aurycem u Salutryńskiemu udziela 
się dyspensy z powodu przekroczenia wie
ku  normalnego, wymaganego do uzyskania 
stabilizacyi na posadzie urzędnika m anipu
lacyjnego.

Izba  uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej o pe- 
tycyi Jęd rze ja  M am czura  i tow. z zażale
niem z powodu odmówień wydania  karty 
na broń.

Spraw ozdaw ca p. d ’A bancourt odczy
tuje sprawozdanie  komisyi, zakończone n a 
stępującym wnioskiem :

W ysoki Sejm raczy uchw alić :

Petycyę Jędrzeja  M amczura i tow. z za
żaleniem na c. k. S tarostwo w Cieszanowie 
z powodu odmowy wydania karty  na broń 
i z powodu licytacyi dzierżawy prawa p o 
lowania w Łukawicy na sześcioletni okres 
od r. 1896 odstępuje się Wys. Rządowi do 
dokładnego zbadan ia  w obu kierunkach z a 

Wysoki Sejm raczy uchwalić: żalenia i do usunięcia ew entualnych nie
prawidłowości.

Izba  uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

N as tęp u je :

Spraw ozdanie  komisyi petycyjnej o p e -  
tycyi Ja n a  K uteluka z zażaleniem na o r 
gana podatkowe.

Spraw ozdaw ca p. d’A bancourt odczy
tuje sprawozdanie komisyi, zakończone n a 
stępującym wnioskiem komisyi :

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

Petycyę J a n a K u d e lk a  z zażaleniem na 
nieusprawiedliwiony wymiar podatku z a 
robkowego odstępuje się Wysokiemu Rzą
dowi z wezwaniem do dokładnego zbada
nia i zastosowania  przepisów ustawowych, 
przypomnianych W ładzom  wymiarowym 
okólnikiem z 9. października 1881 1. 880/pr.

Izba  uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek.

Następuje:

Sprawozdanie  komisyi petycyjnej z pe- 
tycyi A braham a Lejby Gugiga o oddanie 
m u domu sprzedanego za zaległości fundu
szu propinacyjnego.

Sprawozdawca p. d ’A bancourt odczy
tuje sprawozdanie  komisyi zakończone na- 
stępującym wnioskiem :

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

Nad petycyą A braham a Lejby Gugiga 
o oddanie mu domu sprzedanego w drodze 
publicznego przetargu, za zaległości propi- 
nacyjne przechodzi Sejm do porządku dzien
nego.

Izba uchwala bez rozprawy powyższy 
wniosek komisyi.

Na tern wyczerpano porządek dzienny.
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Marszałek wzywa sekretarza do odczy
tan ia  złożonego wniosku i interpelacyi.

Sekretarz p. Urbański odczytuje n a 
stępujący wniosek:

W n i o s e k .

Przestrzeń  kraju naszego leżąca między 
kolejami Stryj-Ławoczne i Stryj-Zagórz- 
Łupków, tworzy powierzchnię 6.117 klm.D. 
nieprzeciętą ani jednym  kilometrem kolei.

Zważywszy, że wskutek braku komu- 
nikacyi na tak wielkiej przestrzeni, rolni
ctwo i chów bydła musi upadać;

zważywszy, że gospodarstwo leśne nie 
może być prawidłowo z korzyścią p ro w a 
dzone ;

zważywszy, że liczne inne na tej p rze 
strzeni bogactwa, jak  nafta, wosk i węgiel, 
nie mogą być eksploatow ane;

zważywszy, że możnaby zapobiedz złe
mu jedynie prz-z połączenie tej części 
kraju z koleją państwową, przyczem byłyby 
in teresowane powiaty : Turka, Lisko, Stare- 
miasto, a niemniej także Drohobycz i Stryj 
— i że taka łącząca  kolej miałaby znacze
nie ogólno-krajowe, tak dla ruchu  handlo
wego jako też osobowego:

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

Zam ierzona budowa kolei Ustrzyki-Wo- 
łosate z odnogą do Turki, jes t  ze względu 
na ogólne interesa  kraju, użyteczną i po
trzebną.

Lwów. dnia 8. lutego 1897.

Interpelujący:
Osuchowski.

Bielański, Skałkowski, Trzecieski, Ro* 
manowicz, Szczepanowski, Karol Dziedu- 
szycki, K osthe im , T heodorow icz , M. To- 
rosiewicz, Vivien, Stanisław Jędrzejowicz, 
W incenty Kraiński, Wiktor, Karol Czecz.

M arszałek oznajmia, iż pierwsze czy
tanie tego wniosku umieści na porządku 
dziennego ju trzejszego posiedzenia.

Sekretarz p. Urbański odczytuje n as tę 
pującą  interpelacyę do W ydziału kra jo 
wego.

I n t e r p e l a c y a

do Wysokiego W ydziału krajowego 

w

miejscu.

W roku 1896 dnia 8. lutego podczas 
sesyi sejmowej, wniósł podpisany do W y
sokiego W ydziału krajowego zażalenie n a  
nieprawidłowe zachowanie się i u rzęd o w a
nie naczelnika gminy Choczni, Józefa Cza- 
pika w pow. Wadowickim, przeciw k tó re 
mu podniesiono następujące fakta :

1) Naczelnik gminy Józef Czapik sam o
władnie kazał wykopać uszlachetnione drze
wa owocowe w ogrodzie gminnym, na swó] 
użytek.

2) Samowładnie kazał rozburzyć w a r 
townię m urow aną gminną, która kosz tow ała  
gminę około 200 zł.

3) Bez upoważnienia  wybudował dom 
murowany, który ma służyć na użytek o r 
ganistom przy parafialnym kościele w Cho
czni.

Ą) Sam owładnie  rozporządził drzewem 
ze starych budynków parafialnych, a które 
sam szacował najmniej na 300 zł.

5) Jako  przewodniczący komitetu pa 
rafialnego, nikomu z gminy nie przedkładał 
rachunków z budowy kościoła, plebanii, o r 
ganistówki i wielu innych za pieniądze ko n 
kurencyjne i gminne.

6) Bez pozwolenia Rady gminnej p o 
zwolił zbudować stodołę Jakóbow i W id la-  
rzowi na publicznej drodze prowadzącej 
do szkoły i przez rzekę do drugiej drogi 
gminnej.

7) K ancelarya  gminna je s t  w dom u 
p. Czapika, gdzie radni pozbawieni są swo
body i niezależności, gdyż inaczej p. Cza- 
pikowa wzywa do rozejścia.

8) K azał sobie podpisać przez wszyst
kich radnych gminnych w Choczni, czysty



arkusz papieru u dołu, który nie wiadomo 
na  co użył.

Z powodu tych zarzutów wniesionych 
do Wys. Wydziału krajowego, Wys. W y 
dział krajowy polecił W ydziałowi Rady po
wiatowej w W adow icach  przeprow adzić  lu- 
stracyę w gminie Choczni. Po p rzeprow a
dzeniu dochodzenia przez komisyę W ydziału  
Rady powiatowej dalszy przebieg jest  n ie 
wiadomy i rezulta tu  żadnego nie widać.

Dlatego podpisani zapytują Wys. W y 
dział krajowy, jaki jes t  wynik tego docho
dzenia i czy nadużycia zostały lub będą 
ukarane, a szkody gminie przez tego n a 
czelnika wynagrodzone.

Lwów dnia 8. lutego 1897

W nioskodawca ;

A ntoni Styła.

Dr. Bernadzikowski, Bojko, Wójcik, 
W inniczuk, W arzecha, Data, Średniawski,
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Szwed, Klemensiewicz, Słotwiński, Zarde- 
cki, Soleski, Olpiński, Niebyłowiec.

Marszałek oznajmia, iż petycyę tę udzieli 
W ydziałowi krajowemu.

M arszałek zam yka posiedzenie, n a 
znaczając następne na dzień 9. lutego 1897, 
godz. 10 przed połud. i odczytuje porządek 
dzienny następnego posiedzenia.

Koniec posiedzenia godz. 12 min. 55 
po południu.

Na żądanie wyrażone przez pp. O ku
niewskiego i Ostapczuka, w piśmie wysto- 
sowanem do J .  E. M arszałka krajowego, 
s tw ierdza się, iż obaj wymienieni posłowie, 
według własnego oświadczenia — głosowali 
przeciw nagłości wniosku J. E. M arszałka 
krajowego w sprawie uczczenia jubileuszu 
50-letniego panow ania  Najmiłościwszego 
C esarza i K róla  F ran c iszk a  Józefa  I.

L w ów  dnia 8. lutego 1897.

z dnia 8. lutego 1897 r.

M arsza łek  k ra jo w y  :

Stanisław Badeni w. r.

Sekretarze :

Stanisław Niezabitowski w. r. 
Mieczysław Urbański w. r.


